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• Hökosz-
minisztérium 

„Szeletekben" 
egyeztetnek 
A közös álláspontok kere-

sésére ú jabb megbeszé lés 
lesz a Hallgatói Önkormány-
zatok Országos Szövetsége 
(HÖKOSZ) és a művelődési 
minisztérium képviselői kö-
zött szerdán. Ezt Skultéty 
Tamás, a HÖKOSZ elnöke 
közölte kedden az MTI-vei. 

Mint elmondta, a korábbi 
tárgyalásokon a két fél egyet-
értett abban: egységes, ám 
differenciált tandfjrendszer 
kialakítása szükséges. Ennek 
alapja - a HÖKOSZ szerint 
- a tanulmányi átlag kell , 
hogy legyen. Hasonlóan vé-
lekedtek arról is, hogy a 
hallgatói befizetések teljes 
összege maradjon a felsőok-
tatási intézményeknél, egy-
fajta - nem az alapfeladatok 
ellátását finanszírozó - pót-
lólagos támogatást alkotva. 
A két fél egyetért abban is, 
hogy az új szisztémát 1997. 
szeptemberétől kell bevezet-
ni. Skul té ty hozzáte t te : a 
tandíj-megállapodás csupán 
egy szelete a tárgyalások-
nak, mivel a HÖKOSZ arra 
törekszik, hogy a megbeszé-
lések során tekintsék át a 
hallgatói befizetések és jut-
ta tások t e l j e s rendszeré t . 
Ezek között említette a diák-
szervezet vezetője a külön 
eljárásokért és a kollégiumi 
elhelyezésért fizetendő díjat, 
a hallgatói normatívát és a 
köztársasági ösztöndíjat is. 
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HétfAtál péntekig 
várjuk hirdetését 

a fenti telefonszámokon! 

Jogászból lett francia király 

A bábozás nagy öregje alacsonyak 
S x e g e d e n él a z or-

s z á g leg idősebb báb-
sz ínésze . A nyolcvan-
három éves Jurái Imre 
i d e s t o v a n e g y v e n ö t 
esztendeje szórakoztat-
ja a kisebbeket a Tisza 
p a r t j á n . A r e n d k í v ü l i 
é l e t e r ő v e l m e g á l d o t t 
Imre bács i még ma is 
akt ív . Az elmúlt évad-
b a n p é l d á u l s z á z h e t -
venöt előadáson szere-
pelt. 

• Összeszámolta már, 
hogy hány előadáson 
játszott eddig? 
- Még nem, többezren. 

A Szegedi Bábszínház tár-
sulatának - amely idén ta-
vasszal vette fel az alapító 
igazgató. Kövér Bélának a 
nevét - 1952. január elseje 
óta vagyok a tagja. 

• A társulat fennállása 
óta amatőr. Abban kü-
lönböző korú és foglal-
kozású emberek játszot-
tak és játszanak. Önnek 
mi a foglalkozása? 
- Jogász vagyok. 1935-

ben a v a t t a k d o k t o r r á az 
egyetemen, mely után rög-
tön bevonultam katonának. 
Az ötvenes években, mivel 
b é l i s t á z t a k , c s ak s e g é d -
munkásnak vettek fel egy 
fémfeldolgozó gyárba. Ott 
i s m e r k e d t e m meg Kövé r 
Bélával, a bábszínház mű-
vészeti igazgatójával. 

• Úgy tudom, hogy na-
gyon népes a családja. 
- Jól tudja. Hét gyerme-

künk szü le te t t , de s a j n o s 
egy már meghalt. Van még 
tizenöt unokánk és hét déd-
unokánk. Amikor 1956-ban 
egy hónapra börtönbe zár-
tak, bejöt t a fe l e ségem, s 
azt m o n d t a : b e h o z z a a 
gyermekeke t , ha nem en-
gednek ki, mert nincs, aki 
eltartsa őket. Kiengedtek. 

• Bábozik-e otthon az 

„A lényeg: éljen a báb." (Fotó: Miskolczi Róbert) 

unokáinak, dédunokái-
nak? 
- A gyermekeim mind a 

bábszínházban nőttek fel . 
Sárika lányom még ma is a 
társulat tagja. Az unokáim-
nak egyébként nem játszot-
tam otthon, elvittem őket a 
bábszínházba. Úgy voltam 
vele, nézzék meg ott a ku-
lisszák mögül vagy a néző-
térről a darabot. 

• Melyik darab, illetve 
szerep áll a szivéhez a 
legközelebb? 
- Nagyon szerettem, fia-

talabb koromban pedig ját-
szottam is a János vitézt és 
az Á r g y é l u s k i r á l y f i t . A 
h e t v e n e s é v e k b e n s o k a t 
s ze r epe l t ünk B á c s k á b a n , 
mivel rendkívül jó kapcso-
latban álltunk a szabadkai 
g y e r m e k s z í n h á z z a l . Já t -
szot tunk Zentán , Szabad-
kán, Újvidéken. Az egyik 
ilyen vendégszereplésünk 

a lkalmával megkérdez ték 
Kövér Bé lá tó l , hogy mit 
já t szunk. Az igazgató azt 
mondta: hát mi mást, mint 
a J ános v i téz t ; a m a g y a r 
gyermekek azt szeretik. A 
főbb szerepek között a Já-
nos vitézből ma már csak a 
francia királyt, valamint a 
Pinocchióból az öreg aszta-
los mestert játszom. 

• Árulja el, mitől jó egy 
bábszínész? Mi a mes-
terség alfája és ómegá-
ja? 
- Egy a lényeg: él jen a 

báb. Legyen karaktere! Ez 
a legfontosabb. Ezt a társu-
lat fiatalabb tagjainak még 
ma is hangsúlyozom. 

• Imre bácsi! Soha 
nem volt olyan gikszer, 
ami veszélyeztette volna 
az előadást? 
- Volt több is, de az elő-

adás sohasem szakadt fél-
be. Egyszer például a szín-

pad o l d a l f ü l k é j e , máskor 
meg a paraván melletti füg-
göny kapott lángra előadás 
közben. Hiába égett min-
d e n , nem i j e d t ü n k m e g . 
Egy-két lavór vízzel gyor-
san eloltottuk a tüzet. 

# Nem érzi magát fá-
radtnak? 
- Én? Engem fiatal í t a 

játék! Azt mondta egy fran-
cia sanzonénekes: ha nem 
akarsz megöregedni, akkor 
vedd magad körül fiatalok-
kal. Nos, én ezt teszem. A 
társulatban 20-50 éves ját-
szótársakkal veszem körül 
magam. 

# Meddig szeretné foly-
tatni a bábozást? 
- Nagy valószínűséggel 

d e c e m b e r végén abbaha -
gyom. Marasztalnának, de 
csak benne vagyok már a 
korban. 

Sz. C. Sz . 

AZ idén először az országos számítógépes nyilván-
tartás jóvoltából több mint százezren egyszerre 

tudhatták meg, hogy sikerült-e a felvételijük vagy 
nem, s ha igen, akkor hová vették fel őket - szól egy 
információ. Igen-igen, számítógépek szinte minden 
szinten. Nagy az öröm vagy a bánat egyszerre. Csak 
azt nem értem, hogy miért jobb az, ha egyszerre, mint-
ha külön-külön tudnák meg a felvételizők? Miért vagy 
miben előnyösebb ez? Miért lenne jobb például, ha 
mindenki egyszerre hét órakor vacsorázna, mint az, 
ha kedve szerint, éppenséggel más-más időpontok-
ban? Tudom, a hasonlat rossz, de mindig a túlzások 
az érzékletesek. Na mindegy, lényeg az, hogy ez is szá-
mítógépen van, de ha azt hisszük, hogy ezzel eltűnhet a 
protekcionizmus, akkor nagyon vigyázzunk a piacon, 
még krumpli helyett zsiráfot sóznak a nyakunkba. 

A lényeg az, hogy az idén valószínűleg sokan örül-
hettek és ugrálhattak örömükben, mert feltűnően ala-
csonynak látszanak a felvételi ponthatárok. írja több 
újság is: látszanak. Dolgozik a relativizmus és a gya-
núelkenés. De mivel itt nem optikai csalódást szima-
tolhatunk, ezért nyugodtan mondhatjuk, nem csak lát-
szanak, de alacsonyak is. Okok és magyarázatok zsák 
számra. Például az idén minden felsőoktatási intéz-
mény maga dönthetett a felvételizés módszereiről és a 
pontszámítás módjáról. Ha ez így van, akkor viszont 
teljesen felesleges ez a 120 pontos rendszer, lévén 
mindenki maga dönt arról, hogy mi mennyit ér nála. 
Továbbá a pontszámok arra sem alkalmasak, hogy 
összevessünk két intézményt bekerülés szempontjából. 
Szóval meg van kavarva a lekvár, mindenki magának 
dunsztol. 
T Tgyanakkor magyarázzuk bárhogyan is az ala-
KJ csony ponthatárokat, azt azért ne hagyjuk ki, 
hogy ma Magyarországon egy-két szakma kivételével 
értelmiséginek lenni nem épp a csillogó karrierkép 
díszpéldánya. De még csak véletlenül se gondolják azt, 
ha valakinek egy csöpp esze van, nem tanul tovább. 
Bár tudjuk: „mások pénze engem nem boldogít" 

Podmaniczlcy Sz i lárd 

Kiegészítés 
• DM-információ 

Hétfői lapunkban közöltük a szegedi felsőoktatási intéz-
mények felvételi ponthatárait. A JATE Természettudományi 
Kara a következő kiegészítést küldte: 

szak (nappali képzés) ponthatár 
biológia 96 
biológus 101 
fizika 87 
fizikus 87 

Hogyan tovább, (szegedi) közoktatás? (5.) 
Szakképzést, de milyent? 

Hogyan lehetne okta-
tásunk viszonyain javí-
tani, kié a felelősség a 
kialakult helyzetért? Mit 
hoz a nemzeti alaptan-
terv és mi v a l ó s u l h a t 
meg belőle? Ki vállalja, 
és kié legyen a magyar 
közokta tás? A Délma-
gyarország konstruktív 
vitát indított ezekről a 
kérdésekről. A követke-
ző címre várjuk a továb-
bi értő vé leményeket : 
6 7 4 0 Szeged, Stefánia 
10., Délmagyarország, 
kulturális rovat. 

Milyen legyen a szakkép-
zés? Ezt a kérdést sokan és 
s o k f é l e k é p p e n p róbá l t ák 
megválaszolni a közelmúlt 
éveiben. A válaszadók egy 
do logban m e g e g y e z t e k : 
o lyan s z a k k é p z é s r e van 
szükség, amely széles szak-
mai alapozású és amelyre 
sokféle „speciál is" képzés 
épfthető a konkrét munkálta-
tói igények alapján. Ugyan-
csak egyetértés van abban, 
hogy a jó színvonalú szak-
képzéshez sok pénzre van 
szükség. És itt kezdődnek a 
bajok: ki, milyen mértékben 
és hogyan f inanszírozza a 
képzést? 

Lényegében a nyolcvanas 
évek végéig, amíg aránylag 
működött a nagyipar és az 
ott létesített tanműhelyek, 
minden ment a maga útján. 
Ugyanakkor már jelentkez-
tek a gondok is. A középfo-
kú oktatási intézmények, s 
így a szakképzők is megyei 
fenntartásból városiba kerül-
tek át. Elsorvadt a pályaori-
entáció és a pályaválasztási 

tanácsadás, koordinátlan lett 
a beiskolázás. Az üzemi tan-
műhelyek fogytak, felsze-
reltségük nem fejlődött. Az 
iskolai műhe lyek gép- és 
műszerállománya a fenntartó 
városok szűkös és sokszor 
e l l e n é r d e k e l t s ^ g ű anyag i 
helyzete miatt elavult, nullá-
ra leírttá vált. Bekövetkezett 
az, hogy a múlt technikájá-
val a jelen követelményei 
szerint a jövőnek próbálunk 
képezni. 

S a j n o s , S z e g e d e n sem 
volt más a helyzet . Sőt, a 
fentieken kívül erősen hatott 
a Város és a Megye közötti 
hagyományos , rossz érte-
lemben vett rivalizálás. (Ezt 
csak s e g í t e t t e az ö n k o r -
mányzati törvény.) Negatí-
van ha to t t az is, hogy a 
rendszerváltást követően ki-
cseré lődöt t a Közokta tás i 
Iroda szakember gárdája. Az 
Oktatási és Ifjúsági Bizott-
ság is kereste helyét, szere-
pét a terület irányításában, 
szabályozásában. így aztán 
nem csoda , hogy 1991 és 
1994 között számos olyan, a 
vá ros o k t a t á s á t , i sko lá i t 
ér intő döntések szület tek, 
amelyek hosszútávon nem 
vitték előre az ügyet, mert 
e l ő z e t e s e n nem tör tén t 
egyez te t é s a terü le t i és a 
gazdasági igények figyelem-
bevételére. Ugyanezen idő-
ben több kísérlet történt a 
igazgatók megfélemlítésére, 
mert eset leg hangot adtak 

értetlenségüknek, vagy szó-
vá tették a pillanatnyi ötle-
tek alapján meghozott dön-
tések jövőbeni káros hatása-
it. (Lásd. Kovács László le-
m o n d á s á t , t ö r v é n y e s s é g i 
vizsgálatokat jegyzőkönyv 
nélkül, az elhúzódó Renkó-
ügyet, az „F ' -es besorolások 
negatív zöngéit.) 

Lehe tne még soro ln i a 
vélt vagy valós sérelmeket, 
baklövéseket, de ezzel nem 
megyünk semmire, mert ma-
napság nem divat az elköve-
tett hibákból tanulni. 

A vitaindító cikk is felte-
szi a kérdést, hogy kié a fe-
lelősség a kialakult helyze-
tért és hogyan lehetne javíta-
ni oktatási viszonyainkon. 
V é l e m é n y e m szer in t ez 
utóbbi kérdésre kellene kon-
centrálni, és ezen belül is a 
helyi feladatokra és lehető-
ségekre. El kellene dönteni, 
hogy Sfceged i sko l avá ros 
akar-e maradni? Tudunk-e 
olyan programokat finanszí-
rozni , amelyek vonzzák a 
környékbeli és más megye-
beli tanulókat, akik szívesen 
jönnek ide tanulni. Ha nem, 
akkor számíthatunk rá, hogy 
a „szegedi fűnyíró" hatására 
iskoláink elszürkülnek, el-
néptelenednek. Távlatban ez 
még az i d e g e n f o r g a l m a t , 
Szeged régión belüli szere-
pét is negatívan érintheti. 

Mivel a középfokú okta-
tás, és ezen belül a szakkép-
zés egy nagyobb terület igé-

nyeit elégíti ki, ezért minden 
olyan döntést, amely érinti, 
ezen a szinten lehet csak 
meghozni. A magyar hagyo-
mányoknak a megye felelne 
meg. Az utóbbi öt év legna-
gyobb hibája volt, hogy a 
városok „önellátásra" pró-
báltak beállni. Szegeden is 
úgy történtek a fejlesztések, 
hogy nem számoltak Hód-
mehővásárhely és Makó kö-
zelségével. Szentes, Csong-
rád és Kistelek kevésbé be-
folyásoló, de érdemes figye-
lembe venni Mórahalom és 
Pusztamérges törekvéseit is. 
A legjobb megoldás az len-
ne, ha a városok átadnák kö-
zépfokú iskoláikat a megyé-
nek, s így koordinálhatóvá 
válna a fejlesztés, beiskolá-
zás, stabilizálódnának az is-
kolák. A fejlesztési források 
is koncen t rá lódnának . De 
mivel ismerem a helyi viszo-
nyokat, erre szinte remény 
sincs. Akkor pedig minden 
döntés előtt nagyon követ-
keze te s és h o s s z a d a l m a s 
egyeztetéseket kellene le-
folytatni a gazdasági kama-
rákkal, a munkaügyi hivatal-
lal, valamint a környékbeli 
településekkel , elsősorban 
H ó d m e z ő v á s á r h e l l y e l és 
Makóval, valamint az érin-
tett iskolákkal. 

A gyakorlati képzés esz-
köz, anyag és energia igé-
nyessége miatt jóval többe 
kerül, mint az elméleti okta-
tás. El kellene dönteni, hogy 

hosszú távon tudja-e a város 
vállalni a iskolai tanműhe-
lyek fenntartását , illetve a 
technika i és technológ ia i 
haladással lépést tartó fej-
lesztéseket. Hozzáteszem, 
hogy csak az alap- és a szak-
mai alapképzés időszakáról 
lehet szó, mert a szakmai 
speciális képzést szigorúan 
termelő üzemi körülmények 
között gazdálkodó szerveze-
teknél kell végezni. A tanu-
lónak, mint leendő munka-
vállalónak is érdeke, hogy 
ne laboratóriumi körülmé-
nyek között „üvegbúra" alatt 
képezzék ki. 

A döntést sz igorúan az 
oktatás érdekei szerint kell 
meghozni. Olyan megoldá-
sok nem j ö h e t n e k szóba , 
ahol a háttérben egyéb gaz-
dasági okok motiválnak. Azt 
már feltételezni sem merem, 
hogy egyéni érdekek is szó-
ba jöhetnek. Olyan megoldá-
sokat ped ig kerü ln i ke l l , 
hogy az egyik iskola tanmű-
helyét felszámolom, a má-
siknak meg veszek. (Lásd. 
repülőtéri és vízügyi tanmű-
hely esetét.) 

Az iskolákat ösztönözni 
kell a színvonalas, eredmé-
nyes oktatásra, nevelésre. Ha 
nem történik változás, akkor 
előbb-utóbb lehetetlenné vá-
lik a szakképzés, hiszen az 
intézményekben a szakmai 
képzés rovására írni, olvasni, 
számolni próbálják megtaní-
tani tanulóik egy részét, pe-

dig nem ez lenne a felada-
tuk. Adni kell az általános 
iskoláknak lehetőséget arra, 
hogy a valamilyen okból le-
maradókat a 7-8. osztályban 
alkalmassá tegyék a szak-
képzésben való eredményes 
részvételre. 

Oktati-nevelni csak nyu-
godt, stabil iskolai viszo-
nyok közt lehet. Az országos 
intézkedésektől ez nem vár-
ható el. Az oktatási törvény 
1993-ban, de a mostani mó-
dosított új is, politikai-ideo-
lógia és nem szakmai alapon 
készült. Várható, hogy a po-
litikai váltógazdálkodás sze-
rint a következő választások 
után ismét változni fog min-
den. A demokrácia megcsú-
fo lása az a látszat egyez te t é -
si eljárás, ami a törvény kö-
rül korábban és most is zaj-
lott. 

Nagyon remélem, hogy a 
Művelődési és Közoktatási 
Minisztérium közoktatásfej-
lesztési stratégiájából nem 
lesz semmi, mert ha az meg-
valósul, akkor törvényesítjük 
a félanalfabétizmust, tovább 
nő a város és falu közötti kü-
lönbség, az oktatás-nevelés 
s z í n v o n a l a zuhann i fog , 
nyíl tan berendezkedünk a 
szűk elit képzésre , esély-
egyenlőséget teremtünk az 
igénytelenség szint jén, ki-
képzett pedagógusokat bo-
csátunk el, a maradóktól ala-
mizsnáért háromszoros telje-
sítményt várunk el, amely-

nek következénye lesz sok-
sok idegileg, lelkileg sérült 
nemzedék, mert túlhajszolt, 
l é tb izonyta lanságban élő, 
anyagi gondokkal küszködő 
pedagógus keze alól csak 
ilyen „végtermék" kerülhet 
ki. 

Legalább annyit tegyenek 
meg a város oktatásáért fele-
lős vezetőink, hogy itt, hely-
ben ne „űberel jék" a nagy 
országos megszorító intéz-
kedéseket, és ha már válasz-
tott tisztségben vannak, ak-
kor méltányolják közel hu-
szonnégyezer választópolgár 
aláírását, amellyel a színvo-
nalas iskolai oktatás mellett 
álltak ki. A hibák beismeré-
se, a rossz döntések vissza-
vonása soha sem késő. 

Senki sem vitatja, hogy az 
oktatásban tartalmilag, mód-
szertanilag megújulásra van 
szükség. Csak nem mindegy, 
hogy hogyan. Ér tékeinkre 
v i g y á z n u n k kel l . Lassan 
egyedüli erőforrásunk csak 
az embri tényező lesz. Ma 
még mindenhol a világban 
keresettek a magyar szak-
munkások, mérnökök, tudó-
sok, de ha iskoláinkat tönk-
retesszük, akkor elveszítjük 
a gazdasági f e lemelkedé-
sünknek ezt az utolsó lehető-
ségét is. 

Szeged iskoláiban, így a 
szakképzőkben is vannak ér-
tékek, amelyekre vigyázni 
kell. Ezeket erősíteni, támo-
gatni, fejleszteni kell, mert a 
nagyon óhajtott gazdasági 
fellendüléshez már most kell 
kiképezni az abban közre-
működőket. 

Börcsök László 


